
  



Upozornění! 
Změna výše místních poplatků od 01.01.2023 

Informujeme občany, že dne 
15.12.2022 bylo na zasedání 

Zastupitelstva obce Nýdek schváleno navýšení 
místních poplatků. 
 Poplatek za obecní systém odpadového 
hospodářství (komunální odpad) byl navýšen 
z částky 500,- Kč/osoba/rok na částku 700,- 
Kč/osoba/rok, u osob starších 80 let a studentů, 
kteří se prokáží potvrzením o studiu, případně 
i  ubytováním na kolejích, z částky 250,- Kč na částku 
350,- Kč.  
 U místního poplatku ze psů došlo 
k  navýšení  částky  za  prvního  psa  ze 150,- Kč  na 
 

částku 200,- Kč/rok a u psa druhého a dalšího téhož 
držitele z částky 225,- Kč na částku 300,- Kč/rok.  
Poplatek ze  psů  u osob starších 65 let  zůstává  bez  
změn (100,- Kč za psa prvního a 150,- Kč za psa 
druhého a dalšího téhož majitele).  
 Místní  poplatek  z  ubytovací  kapacity 
se zvýšil na 20,- Kč/osoba/noc (platí pouze pro 
plátce tohoto poplatku). 
 Nezapomeňte, že splatnost místního poplatku 
za komunální odpad a ze psů je vždy nejpozději do 
31.10. daného roku. 

Eva Kubinská 
referent místních poplatků 

Výbor pro kulturu a sport  
 

Po podzimních volbách  byl založen nový výbor – Výbor pro kulturu a sport. 
Zastupitelstvo obce schválilo tyto členy:  Raszka Zbyněk (předseda), Mikulka Radim 
(místopředseda),  Labojová Věra, Szymeczková Darina,  Lubojacki Jan, Palečková Kristýna 
a Michalík Tomáš. 

Hlavní cíle výboru:  
• koordinování kulturních a sportovních akcí v obci 
• vytvořit harmonogram akcí na webových stránkách obce a jeho průběžné aktualizování 
• založit FB stránky – Info Nýdek – Výbor pro kulturu a sport 
• podpora aktivních spolků 
• podpora reprezentantů naší obce 

• podpora zajímavých akcí 
• pomoc při medializaci akce (před i po akci) 

Od voleb se výbor sešel několikrát. Hlavní výstupy: 
• vyhodnotili jsme si oblasti kultury a sportu v nedávné minulosti – bavili jsme se o možném vylepšení 
• dne 13. února jsme pozvali na obec zástupce všech spolků naší obce a organizátory akcí. Představili 

jsme jim naši vizi, došlo k výměně aktuálních kontaktů pro lepší komunikaci a závěr patřil diskusi 
• několikrát jsme se setkali s pracovnicemi Dřevionky, kde jsme hledali možnosti spolupráce 
• několikrát jsme se sešli s vedením obce 

Co se již povedlo: 
• vytvoření znaku výboru (autorka Kristýna Palečková) 

• založení stránky Info Nýdek – Výbor pro kulturu a sport na FB, kde najdete aktuální informace 
z oblasti kultury, sportu, o činnosti zájmových spolků a důležité informace  obecního úřadu – přidejte 

se k nám a buďte v obraze 😊 - a buďte aktivní i při vkládání zajímavých podnětů a nápadů 

• založení emailu: kultura@nydek.cz pro lepší komunikaci se spolky, organizátory akcí a občany, kteří 
by chtěli přijít s nějakým nápadem nebo návrhem na akci, popřípadě i s konstruktivní kritikou 

• uspořádání  první akce organizované výborem, která se konala 11. března. Jednalo se o divadelní 
představení „Dyć jo se żyniym“   

Co je v plánu: 
• vystoupení Miloše Knora ve středu 12. dubna 
• Den obce 9. září v prostorách Výletiště a Dřevionky 

Za Výbor pro kulturu a sport Radim Mikulka 

mailto:kultura@nydek.cz
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Divadelní představení 

        Sobotní podvečer 11. března patřil divadlu. Do Nýdku přijeli ochotníci z Komorní 
Lhotky. Sál v PZKO praskal ve švech a přítomní diváci si mohli užít od prvních momentů 
komedii s názvem „Dyć jo se żyniym“. Svými skvělými výkony herci několikrát 
roztleskali zaplněný sál. Není divu, že se na konci představení tleskalo ve stoje. Atmosféru 

večera dokreslují přiložené fotografie z akce. 
   Poděkování patří Obci Nýdek za garantování celého divadelního projektu a PZKO za prostory 
a  občerstvení pro herce a diváky.  
    Těšíme se na další spolupráci! 
         Za Výbor pro kulturu a sport Radim Mikulka 
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Dřeviónka 
Ohlédnutí za zimním programem 
 

 Zima se s konečnou platností vzdala své vlády 
a s příchodem hřejivých paprsků jarního slunce se 
probouzí nový život a s ním i nové nápady na akce 
a  aktivity nejen v Dřeviónce. Než ale naplno 
vplujeme do jarně letního programu, ohlédneme se 
za zimním obdobím a přiblížíme čtenářům akce 
a  zajímavosti ze života Dřeviónky.  

Nejdůležitějším momentem pro provoz 
Dřeviónky bylo na konci ledna roku 2023 ukončení 
projektu, ze kterého byla financována stavba 
usedlosti. U této příležitosti se v polské Jasienici 
uskutečnila konference shrnující česko-polský 
projekt s názvem „Život a práce na Těšínském 
Slezsku v době průmyslové revoluce“.  Všechny 
čtyři obce, které byly zapojeny do tohoto projektu, 
měly možnost zmodernizovat nebo nechat vzniknout 
novým turistickým atrakcím spojeným s průmyslem 
v našem regionu. Jednalo se o: „Ogród Tradycji na 
Drzewiarzu w Jasienicy“, „Makieta dawnej 
cementowni w Goleszowie“, „Vápenné pece ve 
Vendryni“ a naše Dřeviónka v Nýdku. Po konferenci 
byla naplánována návštěva těchto míst, kde jsme 
mohli shlédnout výsledek realizace projektu 

a  dovědět se o dalších plánech rozvoje těchto 
atrakcí. 

Návštěva Dřeviónky byla naplánována jako 
poslední místo ke shlédnutí. K naší velké radosti se 
účastníci konference u nás zdrželi nejdéle a troufáme 
si říct, že se jim také u nás i nejvíce líbilo.  
 Oficiální ukončení projektu otevřelo pro 
Turistické informační centrum v Dřeviónce nejen 
možnost prodávat suvenýry, propagační předměty 
a  další turistické materiály, ale také zažádat 
o  certifikaci infocentra, abychom se mohli rozvinout 
ještě v kvalitnější službu nejen pro turisty, ale i pro 
občany Nýdku.     

 V programu na zimu se poprvé vedle tvořivých 
kurzů a workshopů objevily i besedy na různá témata. 
Nosnou linkou obsahů besed byl život našich předků 
úzce spojený s přírodou a využití jejich moudrosti 
a  znalostí pro zkvalitnění našeho současného života.  

První z uspořádaných besed v muzejní 
světnici Dřeviónky bylo nesmírně zajímavé povídání 
pana Martina Szturce, předsedy bystřických 
včelařů, o včelách a zejména o možnostech pomoci 
těmto užitečným živočichům. 

Poukázal na problém, kdy v krajině chybí medonosné 
rostliny, stromy nebo keře, které jsou pastvou pro 
včely. Lektor nám, díky své nezištné lásce k těmto 
malým živočichům, otevřel oči a upozornil nás na 
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vratkou rovnováhu mezi přírodou a člověkem. 
Jednoduché pravidlo, že bez opylovačů není potrava 
pro lidstvo, bychom měli mít na paměti při zakládání 
nebo péči o naše zahrady. Zasazením několika 
medonosných rostlin nebo založením malého kousku 
louky s květy obrovsky pomůžeme zlepšit život včel 
a  jiných opylovačů. Jedním z dalších tipů je nekosit 
trávník kolem poledne, kdy je na něm největší 
množství užitečného hmyzu, které vlastně naším 
kosením zabijeme. Další možností péče o včely je 
kosit trávník střídavě po určitých úsecích, kdy jednu 
část necháme vykvést a zkosíme poté, co necháme 
růst a kvést jinou menší plochu. Mnoho z účastníků 
se nadchlo pro vysazení louky v části své zahrádky 
a  zakoupili k tomuto účelu nabízené směsi semínek. 
Přejeme jim, aby jim nadšení vydrželo.  

V únoru jsme k nám do Nýdku pozvali lektorky 
z „Beskidzkiego Domu Zielin Przytulia“ 
z Brennej. Przytulia je název bylinky (česky svízel 
přítula), kterou spíše vnímáme jako plevel než bylinu 
s léčivými vlastnostmi. Ve dvouhodinovém povídání 
se posluchači dozvěděli nejen o uzdravující síle bylin, 
ale hlavně o jejich magické moci, kterou dobře znaly 
naše prababičky, jež je hojně používaly v různých 
situacích. Příjemnou atmosféru doplňovala vůně čajů 
z různých kombinací bylinek, které jsme ochutnávali 
v průběhu výkladu.  

Poslední besedou v řadě bylo povídání pana 
Petra Poloczka o zahradách našich předků. To, 
co se pěstovalo na polích, v zahrádkách u domu nebo 
které květiny nejčastěji zdobily obydlí a 
předzahrádky, si ještě někteří z posluchačů 
pamatovali ze svého dětství. Součástí besedy byla i 
ukázka výpěstků zeleniny a ovoce z lektorovy rodinné 
zahrady. Jablka i v březnu byla šťavnatá a voňavá a 
velké pevné mrkve ještě špinavé od hlíny.  Paní 
Poloczková pro  nás připravila ochutnávku fazolí tzv. 
„becoki“ (fazol šarlatový), nepraženou pohanku na 
cibulce, neochucený uvařený bob nebo salát 
z kysaného zelí. S nostalgií jsme si uvědomili, že jídlo 

našich předků bylo jednodušší, nesrovnatelně 
zdravější a k překvapení návštěvníků i velmi chutné.  
 

To, co nás na besedách nejvíce pohltilo, 
nebyly jen odborné znalosti a široké spektrum 
vědomostí lektorů v daném oboru, ale hlavně vášeň 
pro věc, otevřené srdce pro oblast, o kterou se lektoři 
zajímají a dlouhodobě se jí věnují. Tímto bychom rádi 
ještě jednou poděkovali všem lektorům za jejich čas 
a ochotu podělit se s posluchači o své nadšení. 

S příchodem teplých dnů se náš program 
přenese opět více mimo budovu Dřeviónky. Budeme 
se těšit na setkání s vámi na malém festivalu 
autentického folkloru ve stodole, kde se také 
uskuteční workshop lidového tance. Také se k nám 
můžete připojit při „suszyniu siana a stawianiu 
ostrewek“ – místo konání akce ještě budeme 
upřesňovat. O programu se dozvíte z  letáčku 
vloženém v Nýdeckém zpravodaji, na plakátech 
vyvěšených v obci nebo na webových stránkách obce 
v sekci Kalendář akcí. Děkujeme. 
     

  Urszula Koky, Turistické informační 
centrum a muzeum Dřeviónka 
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 Owocowe  strómy 

 przi  drzewiónce 

 Jak se planowała drzewiónka w Nydku, tak 
było jasne, że bydzie trzeba cosi zrobić aji ze 
zogrodóm. To ale nima yny tak. Sortyment 
sprzedowanych owocowych strómów se zmiynił od 
starych czasów piernicko.  
 Architekt ale powiedzioł, że u drzewónki 
majóm  być  strómy  starych  lokalnych  odmian. 
Kiere konretnie, tego żech se uż chytnył jo, arborysta          
z Karwinej, co do Nydku uż tak jeździ starać se            
o kónsek  lasu a łónki  pod Filipkóm. 
 Od zadku miała być raja śliwek. 
Ze śliwkami to je tak, że se umióm 
fajnie mnożyć od korzynia. Nie 
wyrośnie z tego żodno płónka. Wypytoł 
żech teda po Nydeckich sadach śliwki    
z odkopków a przesadził na miejsce.     
I tak tam teraz rośnie jedna fajno 
modro śliwka od Wierzgóniów, jedna 
od Kunów i też jedna od Milerskigo.      
A ku tymu aji jedna z Olbrachcic, co 
żech wzión po ceście. 
 A że ich miało być osiym, 
dopełniłech te raje o czeski kupowane 
żółte śliwki, tak zwane szpyndliki. Ty 
sóm takóm nowościóm tuki pod 
górami, także nejwiyncy szmakujóm 
miejscowym myszóm. Użech jaksi 
strómki z użranymi korzyniami musioł 
wymiyniać. 
 Ze starych owocowych strómów 
se zachowała przi drzewiónce jedna 
gruszka. Troche to schytała przi 
stawianiu stodoły, ale bydymy se starać 
jóm zachrónić. Pómógło by, kdyby 
ludzie po dziedzinie nie sadzili taki        
ty okrasne jałowce, co roznoszajóm 

chorobe gruszek. Ale o tym napiszym inszy roz. 
 Ku wysiodce my zasadzili jabłóń. Wybroł   
żech odmiane Kosztela, kiero je podle pomologów 
czeskich rozpowszechnióno yny na Ślónsku 
Cieszyńskim (a pochodzo z czasów Jana III 
Sobieskigo).  
 Aby tam było zaś kapke cosi inszego, kozoł 
tam architekt posadzić aji nieszpułke, strómek kiery 
był popularny ostatni roz kajsi we średniowieczu.   
Mo bliży ku głogóm niż ku jabłóniom a owoce na 
jedzyni moc nima. Ale podle nikierych po piyrszych 
przimrozkach ganc aji ujdzie. 
 Przi drzewiónce sóm też zasadzóne dwie 
trześnie. Podle planów tam miała być odmiana 
“Slezská chrupka”. Ale sorty trześni ludzie mało 
poznowajóm. Nasi gazdowie rozróżniali dycki yny 
sercówke (majówke), chrupke a bielice. To nie sóm 
odmiany, ale grupy odmian. I tak sercówki 
dojrzywajóm wczas, eszcze w maju, chrupki sóm 
ćmawsze, czerwcowe. A bielice? Tak se mówiło 
trześnióm, kiere oprócz czyrwónej barwy majóm aji 
kónsek żółtego. 
 Także ta echt Ślónsko chrupka se nie naszła 
a że Niymcy mieli dycki we wszystkim lepszy 
porzóndek, nie zbyło mi niż posadzić stare nimiecki 
odmiany. I tak z przodku przi zastawce mómy 
chrupke Hedelfińskóm. A ze zadku na placu rośnie                                 
bielica Büttners rote Knorpelkirsche. Ku tymu je tam               

aji jedna nimiecko wiśnia Heimanns 
Rubin z globalnóm nazwóm Fanal. 
      Je ale taki jedyn stróm, co 
mo jadalnóm odmiane, znanóm na 
całym świecie, ale pochodzóncóm 
od nas. No ni ganc, bo na prawóm 
słodkóm jarzymbine se robióm 
patynt w Jesiónikach. Mówióm ji 
“Jeřáb Moravský sladkoplodý” a do 
Europy exportujóm pod globalnóm 
nazwóm Edulis. Jak ale skusicie ty 
owoce z tego stróma, tak mi możne 
docie za prowde, że na naszych 
pasiónkach se nóńdóm jarzymbiny, 
co majóm stejne, abo aji lepsze 
owoce. 
      I tak żech jaksi młode 
jarzymbiny przesadził ku 
drzewiónce. Nie wiym czy żech 
trefił ty sprawne, ale kdyby ja, 
mogymy im mówić Nydecki 
Koralowe. Bo dycki jak widzym 
jarzymbine tak se mi spómni ta 
pieśniczka od Halinki Młynkowej… 

 
Ing. Marek Gąsior 

arborista z Těšínska 
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   Lyže, snowboard a turistika 
 

      V letošním roce patřily děti našeho 
frýdecko-místeckého okresu k těm, které „otvíraly“ sérii jarních 
prázdnin hned po pátečních pololetních prázdninách. Žáci nýdecké 
školy pak místo návratu do lavic pokračovali ještě týden ve 
sportovních aktivitách na zasněžených svazích.  

Ti z druhého stupně měli možnost vybrat si mezi klasickým 
lyžováním, snowboardem a zimní turistikou. 

Po pěti dnech poctivé práce na svahu nad hotelem Grůň 
v Mostech byly vidět výsledky nejen u začátečníků, z nichž někteří 
stáli v pondělí na lyžích poprvé, ale také u těch, kteří měli jen „co 
zdokonalovat“. Díky instruktorce Magdě se podobně vyvíjela 
i  situace u snowboardistů. Závěrečný závod ve slalomu tak 
nevzbudil u nikoho žádné obavy. 

První čtyři dny dětem přálo sluníčko, v pátek jim ale počasí 
ukázalo jinou stranu zimy. Sjezdovka se rozpouštěla pod deštěm 
a  vítr jako by chtěl děti učit tomu, že na horách člověk nikdy neví.  

Ve stejném týdnu došla turistická skupina z Bystřice 
k Památníku legionářů na Polední, obešla zasněženou Prašivou, 
vylezla na Dziol i na zledovatělou Čantoryji. Česká chata měla tehdy 
do 11 hodin výjimečně zavřeno, ale Koliba na polské straně poskytla 
dětem přístřeší k odpočinku. Tam si žáci pro zábavu zkusili přeložit 
nějaká polská slova, ale výrazy jako „namiot“, „księżyc“, „kapelusz“, 
„skarpetki“ nebo „obóz“ jim zrovna moc známé nepřipadaly.  

Děti prvního stupně se do Mostů ještě nepustily, ty přivítala 
jako tradičně Malina v Bukovci. Nadšení podtržené krásným 
počasím muselo přinést své ovoce, a tak máme zase o pár malých 
zdatnějších lyžařů více. 

Děkujeme všem instruktorům, učitelům i společnosti VeGe 
bus za zajištění výcviku a dětem přejeme, aby jim láska ke sportu vydržela nejen do příští zimy.  

Karin Strnadová 
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 Nýdecká univerzita třetího věku 
 Zdravé cvičení pro seniory 
       
 Dne  23.února  jsem se zúčastnila  přednášky 
 "Zdravé cvičení pro seniory", kterou připravila 
 fyzioterapeutka Mgr. Martina Śližová. 
  

 Byla jsem mile překvapena velkou 
účastí posluchačů. Nejdříve jsme shlédli 
prezentaci, kde jsme se dozvěděli, jak je 
důležité jednoduché cvičení pro to, 
abychom se udrželi ve fyzické i psychické 
kondici. Po teorii následovalo skutečné 
cvičení. Všichni jsme prováděli 
jednoduché cviky na židli - učili se 
správně sedět, protahovat páteř, 
posilovat břišní svalstvo a končetiny. A co 
je podstatné, u cvičení správně dýchat! 
Nebylo to nic složitého a všichni jsme to 
zvládli. Dostali jsme i prostor na dotazy   
a spokojeni jsme odcházeli domů. 
 Teď jen, abychom předsevzetí, že 
budeme cvičit každý den, opravdu 
dodrželi. 
                                  Jarmila Steblová 
 

 

     Muzikál Národního divadla moravskoslezského 
 
       Již několikrát jsme se v Zázemí pro sportovce v Nýdku zasněně zaposlouchali do            

známých operetních melodií v podání sólistů Národního divadla moravskoslezského v Ostravě. Tentokrát 
ve  čtvrtek 9. března se však naši senioři za kulturním zážitkem vypravili autobusem do Divadla Jiřího Myrona 
v Ostravě, a to na muzikál Květiny pro paní Harrisovou.  
 Námětem muzikálu je stejnojmenný humoristický román Paula Gallica o dobrosrdečné londýnské 
uklízečce Ádě Harrisové, která se za svým velkým snem vydá až do Paříže. Muzikálová herečka Hana Fialová  
přesně vystihla bezelstnou povahu a spontánní laskavost obyčejné ženy Ády Harrisové a za tuto titulní roli 
získala Cenu Thálie 2022. 
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Dva pohledy do života seniorů 

Pozvánka na besedu 

 
o putování 70letého Břetislava Snášela 
z  Třince na klasické koloběžce jižní 
Skandinávií v roce 2022. 

 Účinkující:   Eva Drašnarová a Břetislav Snášel  

 Datum:   čtvrtek 20. dubna 2023 v 17:00 hodin  

 Místo konání:   sál v Zázemí pro sportovce, Nýdek čp. 643 

 

 

Nejstarší nýdecká 
volička  

 
 
 
 
 
 
 

 
V lednu letošního roku proběhly 
prezidentské volby, kdy  jsme si  zvolili  
prezidenta Petra Pavla.  
Ve svých krásných 101 letech se voleb  
zúčastnila i nejstarší občanka  Nýdku 
paní Anna Morcinková. 
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Ognie na niebie 
 

Chodzym w Nowy Rok po 
posiónku i zbiyróm zbytki 
wypolónych fajerwerków. 
To zaś była wczora 
kanonada! Dziwóm sie na 

patyczek przitwierdzóny ku rachetli  Made in China, 
czy by sie na co jeszcze nie przidoł. Nie wiym, czy je 
zrobióny z jakigo chińskigo drzewa, abo to je kónsek 
naszego smreka, kiery sie wrócił tu do Europy, coby 
przez jednóm a pół sekundy stabilizowoł lot rachetle, 
co wyniósła ku niebu barwne iskry sztucznych ogni. 
 Ogiyń od jak żywa fascynuje ludzi. 
Symbolizuje ochróne i oczyszczyni. Płomiynie 
w  ludzkij tradycji majóm magicznóm moc zniszczyć 
wszycko, co je stare, zużyte i złe, a przez to zrobić 
miejsce dlo czegosi nowego i czystego, dlo czegosi, 
na co z nadziejóm czakómy. W noc świyntojańskóm  
skoczymy przez ogiyń, coby nas ón oczyścił od złych 
duchów i chorób. Króng betlymskigo światła ze 
świyczki stojóncej na wilijowym stole dowo do kupy     
i ochranio  rodzine. Na sylwestra też trzeba puścić 
z dymym to stare, co już było, 
a  prziwitać to nowe, co nas 
dziepro czako. Tymu też kiejsi hań 
downi ludzie strzilali z biczy czy 
pecoków, coby wygnać tyn stary 
rok. Nieskorzi ku tymu walili 
czornym prochym z  kluczi, 
moździerzi i wszelijakich 
bambitek, kiere mieli pochowane 
pod delinami abo kansi na krokwi 
pod strzechóm.   
 Jak żech był jeszcze 
dzieckym, to sylwester był 
jedynym dniym w roku, kiej żech 
był rod, że miyszkómy 
naprzeciwko stanicy policajtów, co 
nóm tu kiejsi tak zawziyncie ty 
granice wachowali. W  ostatnióm 
noc roku powycióngali óni swoje raketnice i strzilali 
z nich. Moc tego ale nimieli. Była czyrwóno i zielóno 
raketa, co to zrobiły jyny ognistóm piske na niebie 
i  potym  czyrwóny abo bioły „deszcz“, kiere sie na 
kóniec kapeczke rospyrskły. Ale nejwiyncyj żech 
czykoł na ty oświetlajónce race, co pómalutku 
spuszczały  swoje biołe światło na małym jedwobnym 
spadochrónku. Toch sie wtedy dziwoł, w kieróm 
stróne wiater fuko.  Jak race znosiło za potok na 
Steblowe, toch był bez szans, ale jak fukało 
ku Wyrchgórze, toch lecioł i chladoł, kaj też tyn 
spadochrónek z wygaśniyntóm racóm wylóndowoł. 
Ale musiołech gnać, boch wiedzioł, że dziecka od 
sómsiadów też polecóm. Jak sie tyn kónsek jedwobiu 

obszyło, to z niego była fajno sznuptychla, ale przede 
wszyckim to dlo nas była cynno trofej sylwestrowskij 
nocy.  
 Aji my swoji „rachetle“ puszczali. To trzeba 
było zapolić pyrskawke z drugij stróny, tak od 
wyrchu, tam kaj tyrczy tyn drótek. Tyn trzeba było 
ogiónć w hoczek, kiery sie potym zahoczyło o gumke 
do zawarzowanio miyndzy rozcióngniónymi palcami 
jednej rynki, drugóm rynkóm sie chytało za kóniec 
pyrskawki, nacióngało i puszczało ku niebu. Jak 
pyrskawka nie dopadła kaj do mokrego śniega i nie 
zgasła, to sie tóm „rachetle“ dało  „recyklować“  i aji 
pore  razy jóm wystrzelić. Potym już trzeba było 
jednaczy dować pozór, bo sie ogiynek bliżył ku tymu 
kóńcu, za kiery sie chytało. Spóminóm kiela razy żech 
przi tym mioł palczyska popolóne. 
 Nieskorzi już sie dało głównie u wietnamców 
kupić jakisi ty fajerwerki i ludzie sie zaczyli minydzy 
sobóm ścigać, kiery też na sylwestra wiyncyj 
piniyndzy do luftu wystrzeli. Jak my kiejsi za młodu 
w  noc sylwestrowóm chodzili po kopcach, to na dole 
to grzmiało i blyskało, jakoby dolinóm Olzy frónta 
szła. Potym nóm dziecka kapke wyrosły i głównie 
chłapcy zaczli brzynczeć, że też chcóm jakisi ty 

fajerwerki. Gdóż by też 
dzieckóm chwilki radości nie 
kupił?   I tóż my potym też dycki 
pore tych rachetli abo jaki 
miynszy „kompakt“ odpolili. Ale 
już my z tymi fajerwerkami 
przestali. 
Pore roków tymu na Nowy Rok 
fajnie nafujało nowego śniega. 
Ale jak żech w tyn dziyń zaszeł 
ku owcóm, to sie mi óny jakosi 
nie pozdowały. Stoły osowiałe 
i  wiela nie żrały. Pomyślołech 
se, że to isto od tego stresu ze 
sylwestrowskij kanonady, ale 
przekótrolowołech baliki siana, 
ty co ich prawie żrały. W jednym 
było cosi wiyncyj dziurawca 

i  fereczyny. Tóż żech dlo pewności przegnoł owce na 
insze miejsce i wykuloł im nowe baliki. Na dalszy 
dziyń rano, żech już ale widzioł, że je naprowde źle. 
Dwie owce już nie żyły a dalsze leżały i grzebały 
bezmocnie nogami abo jeszcze stoły i motały sie 
w  kółko. Ze zsiniałych pysków im wyciykała ślina, 

przewracały oczami i zgrzitały zymbami. Wołołech na 
pómoc aji kolege weterynorza, ale niewiela sie dało 
robić. Tego dnia zdechło dziesiynć owiec a na drugi 
dzyń żech jeszcze sóm ukóczył mynki jedynostej. 
Reszta stada na szczynści przeżyła. Dlo owczorza 
w  takich sytuacjach je ale nejgorszy tyn strach, że 
sie to może powtórzyć. Dziwne było to, że pozdychały  
głownie ty nejsilniejsze owce, kiere sie umiały 
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ku jakimu żradłu piyrsze dorwać. Jak potym zloz 
śniyg to sie prowda ukozała. Przi wyrchu posiónka 
żech naszeł rozchybane flaszki i plastykowe fifki 
od  szampana po jakichsich sylwestrujóncych 
wykendziorzach. Były też tam aji resztki fajerwerków 
a miyndzy nimi piynć takich tych wielkich 
stożkowatych „fóntan“, co goróm na ziymi. Ty miały 
roztargane kartóny i wyżrany popiół z postrzodka.  
Ponikiedy, głownie na wiosne  polym na posiónku 
gałynzie a owce potym rade żeróm zbyły popiół 
bogaty na wyngiel drzewny i  wszelijaki minerały.  To 
im aji pómogo, coby sie tej nowej, świyżej trowy nie 
posmoliły.  
 Tym razym im ale popiół zaszkodził. Czytołech 
nieskorzi na internecie, kiela to je wszelijakigo 
świństwa w tych fajerwerkach, kiela ciynżkich metali, 
co im dodowajóm ty przepiekne barwy, kiela 
oksydantów, dziynki kierym to wszycko tak gore, ale 
po kierych zostanóm zwiózki chemiczne zdolne sie 
nawiónzać na hemoglobin we krwi, i ta potym nima 
zdolno  tlenu po organiźmie roznoszać. I  tak ty nasze 
owce sie właściwie udusiły.      
 Jak  widzym ty przeszumne fajerwerki, to 
naprowde mnie biere podziw, co wszycko poradzi 
człowiek wymyśleć, coby mu to strzilało, blyszczało, 
grzmiało, piszczało, dudniło i malowało na niebie 
rozmaite barwne  kwiotka i pióropusze ognia. 
Problym je w tym, że ponikiedy nie  znómy miary, nie 
wiymy kiedy przestać i nie dziwómy sie na wszycki 
nastympstwa tego, co robiymy. Dziepro jak nóm 
owce pozdychajóm, jak kierymu palce urwie abo oczy 
wypoli, jak nóńdymy mortwego ptoka, kiery 
spłoszóny hukym i oślepióny błyskym nawalił do 
drótów, to sie uświadomiómy, jako może być cena za 
te chwilke naszej fajerwerkowej euforie. 
 
 

 Aji u  nas w Nydku  mómy  pokaz  sztucznych 
ogni dycki, kiej na poczóntku grudnia Mikołaj rożygo 
choinke na rynku. Stało sie to już tradycjóm a trzeba 
prziznać że fajerwerkowy majster Zbycho Raszka to 
umiy pozukłodać tak, i coby wszycki ty blyski 
i  grzmoty jak sie patrzi na siebie  nawiónzowały 
i  coby  całe to ogniste przedstawiyni pieknie 
gradowało.  Zeszłym razym też to było szumne, ale 
jak już tego huku przibywało, to sie prziznóm, że mi 
aji zaczón kapeczke chodzić mróz po plecach. 
Pomyślołech na to, że oto kónsek na wschód od nas, 
w kraju, kaj my aji kiejsi byli z dzieckami przez feryje, 
teraz też czynsto oglóndajóm ogniste smugi i blyski 
na niebie, słyszóm grzmiyni wybuchów i nie wiedzóm 
przi tym, czy ich zabije już tyn oto szrapnel abo 
dziepro tyn dalszy. Kole nas stoła mama z małóm 
ceróm, kiero widać też sie aji tych nydeckich 
„bezpiecznych“ wybuchów boła. Zaczła płakać 
i  targała mame za rynke. Mama sie ale chciała dalij 
dziwać. Na szczynści prziskoczyła starka i odkludziła 
wylynkane dziywczóntko kansi za gmine.  Jeżech 
za  zachowaniym tradycji, ale tak se prawiym, czy 
tego strzilanio już nima kapke moc. Możne by 
starczyło, jak Mikołaj z tóm swojóm anielsko-
diobeskóm partyjóm odyndzie z rynku kansi do 
ciynia, coby w tyn czas wystrzeliły ku niebu dwie 
ogniste smugi, jako ślady po jego niebieskich saniach, 
sym tam by przi  tym mógły wylecieć jaki czyrwóne 
abo zielóne iskry, jak kaj tyn renifer Rudolf kopytkym  
krzosnie o  jakóm gwiozde, a na kóniec by przeca 
jyny mógły na niebie rozkwitnyć ty przeszumne 
wysoki pióropusze na zanak, że Mikołaj, już je hań, 
w  tym swoim inszym świecie. Możne by taki odjazd 
Mikołaja zrobił podobny efekt, jako cało 
sztwierćgodzinowo kanonada,…    
                                                        Michoł
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     Všimli jste si, že se vaše dítě vyvíjí jinak, 
než jiné děti ve vašem okolí? Máte u něj 
podezření na nerovnoměrný vývoj nebo 
poruchu autistického spektra? Požádejte svého 
praktického dětského lékaře o provedení 
dotazníku M-CHAT-R, který se standardně 
vyplňuje v rámci preventivní prohlídky 
v 18  měsících. Pokud bude výsledek testu 
3  a  více bodů, může být Vaše dítě ohroženo 
autismem nebo jinou vývojovou poruchou. 
V  období do 3  let věku je ještě možné dítěti 
dobře pomoci a zvrátit jeho rizikový vývoj. 
     Nyní máte jedinečnou možnost pomoct 
vašemu dítěti včas. Nabízíme vám dvouletý 
program Rané intervence O.T.A. (RI. O.T.A.), 
který je zaměřen na děti do 3 let. O.T.A. je 
výzkumy prověřený program, jehož základem 
je práce rodič – dítě. Bude probíhat v celkem 
8 - 10 sezeních pod přímým vedením autorky 
metody PhDr. Romany Straussové. Díky tomuto 
projektu, podpořenému z Evropských sociálních 
fondů a MPSV, je terapie pro rodiny bezplatná. 
     Obrátíte-li se na nás, můžeme Vám 
pomoci s přirozeným rozvojem Vašeho dítěte. 
Je důležité začít včas.  
Začínáme od dubna 2023. 
  
 Kontakt: Středisko Slezské diakonie, LYDIE 
 Český Těšín, 
 raná péče  
 Telefon: 737 117 998 
 Email: lydie@slezskadiakonie.cz  
 

 

 Pomozte s péčí o děti s autismem 

Staňte se těmi, kdo nabídne svůj čas a energii dítěti s autismem. 
Pomozte jejich rodičům odpočinout si. Díky vám získá dítě 
s autismem nové podněty a zážitky. Jeho rodičům umožníte 
věnovat chvíli času sobě, partnerskému vztahu, dalším dětem, 
zajistit v klidu nákup, úklid domácnosti. Prostě to, na co 
v důsledku péče o dítě s autismem nemají prostor. 

Přihlásit se můžete na: 
https://mikasazs.cz/homesharing-hostitel/  
nebo volejte Pavlu Solnickou na čísle 737 355 123 

 

mailto:lydie@slezskadiakonie.cz
https://mikasazs.cz/homesharing-hostitel/
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Klíšťová 
encefalitida 
 
Sezóna klíšťat se blíží… 
jsme na ni připraveni?  
Klíšťová encefalitida neboli 

klíšťový zánět mozku je závažné infekční onemocnění 
postihující nervovou soustavu. Každoročně výrazně 
změní život několika desítkám obyvatel našeho kraje. 
Přitom při dodržování preventivních opatření                 
a s možnostmi, které nabízí preventivní očkování, 
bychom mohli toto riziko zásadním způsobem ovlivnit. 
Průměrně ročně v Moravskoslezském kraji onemocní 
56 osob, s následky tohoto onemocnění se potýkají 
zejména starší neočkování lidé, přičemž lze tomuto 
onemocnění předcházet. 

Optimálním prostředím pro klíšťata je neupravený 
porost, vyšší tráva, listnatá křoví a podobně. 
K  přenosu virové nákazy na člověka nejčastěji 
dochází přisátím klíštěte při pobytu v přírodě, ale 
rovněž při odstraňování klíštěte domácím mazlíčkům 
holýma rukama bez použití rukavic či pinzety.  
 

Klinické příznaky:  
Po uplynutí  inkubační  doby  (1-3 týdny), může dojít  
k příznakům onemocnění:  

• bolest hlavy,  
• bolesti svalů,  
• horečka,  
• světloplachost. 

Ojediněle u těžkých forem:  
• příznaky poškození míchy a mozku,  
• obrna končetin,  
• porucha činnosti dýchacích svalů, 

• u dospělých osob dochází ke komplikovaným 
případům klíšťové encefalitidy – obrna 
končetin, případně k úmrtí.  

 

Výskyt klíšťat v ČR:  
Na klíšťata lze narazit téměř všude, a to i v 
nadmořských výškách nad 1000 metrů. 
Nejvýznamnější ohniska výskytu nákazy se v ČR 
nachází v jižních Čechách, středních Čechách a v 
oblasti Jeseníků. V Moravskoslezském kraji je nejvyšší 
nemocnost na Bruntálsku, Opavsku a narůstající 
nemocnost v okrese Frýdek-Místek.  

Optimálním  prostředím  pro  klíšťata  je neupravený 
porost, vyšší tráva, listnatá křoví a podobně.  
 

Prevence:  
Preventivní očkování, do přírody použít oděv                
s dlouhými rukávy a nohavicemi, účinný repelent, 
používání rukavic či pinzety při odstraňování klíšťat 
domácím mazlíčkům. Po návratu domů je velmi 
důležité prohlédnout celé tělo a nalezená klíšťata co 
nejrychleji odstranit a místo přisátí vydesinfikovat. 

 

Preventivní očkování 
je jedinou zaručenou ochranou proti tomuto 
onemocnění. Vhodné období pro zájemce právě 
probíhá, protože v zimním období klíšťata v přírodě 
nejsou aktivní a za tu dobu očkovaný člověk po 
aplikaci 2 dávek si vytvoří protilátky a pro 
nadcházející sezónu je tak chráněn proti virovému 
zánětu mozku.  
 
Základní očkování se skládá ze tří dávek:  

• dávka – vybraný den,  

• 2. dávka za měsíc po první dávce,  
• 3. dávka za 6 měsíců od 2. dávky.  

Po tomto základním očkování trvá ochrana po dobu 
3   let. Následně je třeba se přeočkovat jednou 
dávkou vakcíny, další přeočkování následuje každých 
5 let.  
 
O podmínkách očkování a aktuální ceně očkovací 
látky se informujte u svého lékaře nebo na infekčním 
oddělení. Očkování si hradí zájemci sami, ale 
zdravotní pojišťovny se na úhradě částečně podílejí, 
u osob ve věku nad 50 let pak zdravotní pojišťovny 
hradí očkování celé. (Kráceno) 
 

Krajská hygienická stanice Moravskoslezského kraje 
se sídlem v Ostravě, tel: 595 138 111  

 

 



14 
 

 



15 
 

 



16 
 

Sbor dobrovolných hasičů Nýdek 

Milí spoluobčané Nýdku, ráda bych vás seznámila s aktivitou našich dobrovolných hasičů 
v loňském roce v Poháru starosty Okresního sdružení hasičů (OSH) Frýdek-Místek. 

Po roce 2021, kdy jsme v této soutěži s našimi mladšími, staršími žáky a dorostem vyhráli 
a dovezli si krásné putovní poháry, jsme v roce 2022 dva z těchto pohárů opět obhájili. V loňském roce jsme 
se zúčastnili celkově 35 soutěží. 

Mladší žáci obhájili krásné 1. místo z 42 družstev. 
Starší žáci rovněž obhájili 1. místo z 44 družstev. 
Dorost se nám umístil na 3. místě z 24 družstev. 

V kategorii dospělých se muži umístili na 21. místě z 37 družstev, ženy na 15. místě z 31 družstev. 

Rok 2023 bude pro nás určitě stejně náročný jako ten loňský. Naplánovaných máme opět přes 30 soutěží, 
hasičské stanování i soutěže u nás v Nýdku. 

Tímto bychom Vás chtěli pozvat na naše soutěže, které se budou konat v Nýdku: 
 08. 07. 2023 - dopoledne děti, odpoledne dospělí, 
 16. 09. 2023 od 10h - Hyundai moravskoslezská liga mladých hasičů, 
kde stejně jako loni  budeme očekávat hojnou účast  našich ligových soupeřů. Dostavte se nejen se podívat, 
ale i podpořit naše týmy.  

Pokud  nějaké dítě ve věku od 6 do 16 let má zájem se k nám přidat, může dojít každý pátek od 16 hodin 
k nýdecké hasičské zbrojnici.  

           Za kolektiv vedoucí mládeže Michaela Vitásková 
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 NÝDECKÁ SPORTOVNÍ RUBRIKA  

 Vážení spoluobčané, 

 dovolte, abych vás v krátkosti seznámil s děním v naší Tělovýchovné jednotě Sokol Nýdek, 

 z.s. od posledního vydání zpravodaje. 

 

 FOTBAL 

 Příprava na jarní část soutěže začala 

v polovině ledna, tréninky probíhaly 1 – 2x týdně dle 

aktuálního počasí. Bohužel se nám opět nevyhnula 

zranění a nemoci, což dost ovlivnilo jak samotnou 

přípravu, tak i účast a výsledky přípravných zápasů, 

které jsme odehráli tři: v rámci okresního poháru 

jsme prohráli s Bystřicí 1:13 (branka: Lamacz T.), 

dále pak vyhráli nad Pískem 6:2 (branky: Perniš Ĺ. 2x, 

Szotkowski F., Spratek T., Mitrega L., Placzek P.) 

a  znova prohráli s Hrádkem 3:11 (branky: Placzek P., 

Szotkowski F., Spratek T.). Jak jsem již zmiňoval 

výše, sestavy byly hodně ovlivněny nemocemi, 

zraněními či pracovním vytížením. 

 První zápas jarní odvetné části jsme odehráli 

v sobotu 25.3.2023 na hřišti Dětmarovic. Začátek 

zápasu jsme zaspali a po 20. minutách prohrávali 0:3. 

Teprve pak jsme začali hrát svou hru, ale bohužel 

přes řadu vyložených šancí (a jednom nesprávně 

neuznaném gólu), jsme nedokázali vyrovnat 

a  prohráli 2:3 (branky: Perniš Ĺ., Čelůstka M.).  

 Další utkání jsme odehráli v neděli 2.4.2023 

opět na venkovním hřišti, a to na umělé trávě 

v Orlové s místním Baníkem. Nutno říct, že je to 

jediné hřiště s umělým povrchem. Odskok, rychlost 

míče i  pohyb na tomto povrchu jsou velmi odlišné od 

klasického travnatého hřiště. V soutěži a domácí jsou 

na něj velmi zvyklí a umí na něm hrát (na podzim 

ztratili doma pouze 3 body). Přes tento náš 

„handicap“ jsme však odehráli dobrý zápas, kdy jsme 

sice 2x dotahovali náskok soupeře, ale vždy jsme 

zásluhou Ĺuboše Perniše dokázali odpovědět, a tak 

nakonec přes několik výborných šancí na obou 

stranách byla i dle hodnocení domácích závěrečná 

remíza 2:2 spravedlivá. 

UMÍSTĚNÍ KLUB ZÁPASY VÝHRY REMÍZY PROHRY SKÓRE BODY

1. Oldřichovice 15 10 2 3 43:23 32

2. Sedliště 15 9 1 5 32:21 28

3. Věřňovice 15 6 7 2 38:28 25

4. Vendryně 15 8 0 7 30:29 24

5. Petřvald 15 7 3 5 34:34 25

6. Dobrá 15 7 1 7 31:25 22

7. Baník Orlová 15 6 3 6 45:40 21

8. Nýdek 15 6 3 6 36:32 21

9. Lískovec 15 6 2 7 42:38 20

10. Hnojník 15 6 2 7 26:28 20

11. Horní Žukov 15 6 2 7 42:50 20

12. Baška 15 6 1 8 42:43 19

13. Inter.Petrovice 15 5 2 8 29:38 17

14. Dětmarovice 15 2 1 12 15:56 7

AKTUÁLNÍ Tabulka 1.B třída, skupina C                                    
PO 15. KOLECH
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 Více na: Moravskoslezský kraj › 2022 A3C - CANIS I.B třída mužů sk. C | Soutěže | FOTBAL.CZ 

 

  Tréninky malých sportovců probíhají od ledna 

vždy v úterky od 15:30 hodin v tělocvičně ZŠ a MŠ.  

Od poloviny dubna, v závislosti na počasí, by již měly 

probíhat na travnatém hřišti, avšak v novém dni, 

a  to ve čtvrtky od 15:30 hodin. Pokud má vaše dítě 

zájem, neváhejte přijít, účast je bezplatná. V případě 

zájmu kontaktujte trenéra přípravky p. Viktora Poloka 

na tel.: 739 862 005.

.

  

25.3. so 15:00 Dětmarovice - Nýdek sraz 14:00 na místě

2.4. ne 14:30 Baník Orlová - Nýdek sraz 13:30 na místě

9.4. ne 15:30 Nýdek - Lískovec

15.4. so 16:00 Dobrá - Nýdek sraz 15:00 na místě

23.4. ne 16:00 Nýdek - Sedliště

29.4. so 16:00 Hnojník - Nýdek sraz 15:00 na místě

7.5. ne 16:30 Nýdek - Petřvald

14.5. ne 16:30 Věřňovice - Nýdek sraz 15:30 na místě

21.5. ne 17:00 Nýdek - Oldřichovice

26.5. pá 17:00 Baška - Nýdek sraz 16:00 na místě

4.6. ne 17:00 Nýdek - Vendryně

10.6. so 17:00 Horní Žukov - Nýdek sraz 16:00 na místě

18.6. ne 17:00 Nýdek - Inter. Petrovice

Rozpis utkání MUŽI - jaro 2023

!!!  Zápas proti Bašce se hraje v pátek 26.5.2023 od 17:00 hodin !!!

!!!  Doprava na zápasy bude již pouze AUTY !!!

!!!  Sraz na zápasy vždy 1 hodinu před začátkem utkání !!!

https://souteze.fotbal.cz/turnaje/hlavni/dba537ea-fcd2-469d-98ff-624525907c37
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 HOKEJ 

 Naši hokejisté se stali mistry amatérské Slezské hokejové ligy!!! 

 Po základní části, která skončila v prosinci loňského roku, byli naši hokejisté na 3. místě. Poté po 
novém roce pokračovala nadstavbová část, kterou zakončili o stupínek výše a tato tabulka pak rozhodla            
o čtvrtfinálových soupeřích.  

 HK Rytíři ve čtvrtfinále narazili na HC Horní Suchá, kterou přehráli 2:0 na zápasy 
(5:1 a 9:1). Poté se v semifinále utkali s Dynamem Havířov – zde už byly zápasy              
o poznání náročnější a dramatičtější, ale naši hokejisté to zvládli a postoupili 2:0 na 
zápasy (2:1 sn a 3:1) do očekávaného finále. 
 Finálový den se uskutečnil ve Werk Areně (hrálo se pouze na jeden zápas), kde 
rovněž proběhl boj o 3. místo. To nakonec získali třinečtí HC Eagles, kteří zdolali Dynamo 
Havířov 4:1. 
          Finále proti loňskému obhájci titulu HC Lavina Těrlicko nezačal Nýdek moc dobře 
a po první třetině (hrálo se 3x15minut) prohrával 0:1. Od druhé třetiny však Nýdek 
zabral a zlepšeným výkonem a 2 brankami Lamacze otočil stav po dvou třetinách na 
2:1. Do třetí třetiny vlétli hráči Rytířů s odhodláním co nejdříve rozhodnout, a to se jim 
povedlo, když soupeři vstřelili 4 branky zásluhou Švarby, Suszky a 2x Marosze a tím 
v podstatě rozhodli zápas. Soupeři se sice podařilo 2 brankami v závěru snížit, to však 
bylo vše a Nýdečtí Rytíři tak podruhé v historii (poprvé jako nováček SHL v roce 2019) 
slaví titul MISTRA Slezské hokejové ligy!!!  
 
        OBROVSKÁ GRATULACE!!! 

 Více na: SHL | Slezská Hokejová Liga (shliga.cz) ; Facebook – VHK Rytíři Nýdek 

http://shliga.cz/index.php?link=rozpis
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 VOLEJBAL  

 Rovněž pro naše volejbalisty začala     
od března jarní část sezóny. Prozatím 
odehráli 4 zápasy s vyrovnanou bilancí        
2 výher a 2 proher: 

03.03. 
        TJ Sokol Nýdek - SK Metylovice 3:2 

10.03.  
        SK Třanovice - TJ Sokol Nýdek 3:0 

24.03.  
        TJ Sokol Nýdek - VK Raškovice A 1:3 

31.03. 
        VK Raškovice B - TJ Sokol Nýdek 2:3 

 Aktuálně jsou naši volejbalisté 
na  4. místě Okresního  přeboru.  
 
 Do konce soutěže zbývají 3 zápasy, a to: 
 
 14.04.   18:00     TJ Sokol Nýdek  –  TJ Sokol Mosty u Jablunkova 

    21.04.   18:00     TJ Sokol Nýdek  –  TJ Sokol Palkovice B 

   28.04.   17:00     TJ Slavoj Český Těšín  –  TJ Sokol Nýdek 

Více na: FM-M - skupina FM-M (cvf.cz) 

 Za TJ Sokol Nýdek, z.s. bych rád popřál všem našim sportovcům hlavně zdraví, štěstí, výborné výkony 
a skvělou reprezentaci naší obce. 

        Ing. Radim Svider 
 předseda TJ Sokol Nýdek, z.s. 

 

https://www.cvf.cz/souteze/soutez/?soutez=FM-M&sezona=2022%2F23
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  Zimní sporty a úspěchy 

 Medailové žně   
 Marcela Kantora pokračují 

 Na přelomu ledna a února se po celý týden konalo 
v polském Zakopaném mistrovství světa veteránů ve skoku na 
lyžích. Sjelo se zde 80 závodníků z osmi zemí světa. 
 Původně jel Marcel v roli trenéra, ale „skočky“ si s sebou 
vzal, kdyby náhodou. Přestože v zimě na lyžích neskákal více jak 
10 let, atmosféra mistrovství a dobré podmínky v den závodu 
rozhodly,  že do toho půjde. V kategorii 45–50 let na můstku 
K-37 obsadil skvělé 2. místo, když skočil 36,5 a 37,5 metrů. 
 I zbylým šesti českým reprezentantům se náramně dařilo 
a celkem přivezli 10 medailí (účastníci mohli skákat na více 
můstcích).  
 Velké poděkování patří Obci Nýdek za podporu našeho 
závodníka. 
                                                                      Radim Mikulka 

 

 Wydarzóny sezón Ani 

 Anna Milerska, kiejsi skokała na skijach na nydeckich 
skoczniach pod nadzorym Marcela Kantora. Potym 
przeszaltrowała dyscypline i zaczyna gónić na już kapke 
krótszych i ciyńszych deskach w klubie Ski Mosty, kaj jóm 
cepowała Dorota Zogata. Teraz już drugim rokym zawodzi         
za Fenix Ski Jeseník, trenuje ale przeważnie po nydeckich 
kopcach.  
 Latosij zimy sie naszej Ani naprowde darziło. Na 
mistrzowstwach Czeskij Republiki zdobyła w kategorii starszych 
młodziczek czyli dorostenek trzi złote i dwie strzybrne 
medajle. Wygrała też aji dwa zawody czeskigo puharu. 
 Jednaczy nejwiynkszym sukcesym nydczanki był udział    
na Europejskim Olimpijskim Festiwalu Młodzieży (EYOF), kiery        
sie odbywo co dwa roki a latosij zimy mioł miejsce                                   
w północnotaliańskim regionie Friuli Venezia Giulia. Na skijach    
sie góniło w ośrodku Sappada. Wroz z kamratami z czeskij 
sztafety miyszanej sie tam Ani podarziło zdobyć brónz. 
 Ania leciała na ostatnij zmianie 5 km technikóm 
dowolnóm czyli skejtym. Sztafete przebiyrała na pióntej pozycji 
z 18 sekundowym ferszpetungym na trzeci miejsce. Jednaczy 
wroz     ze Szwajcarkóm sie im w ostatnim kopcu na trasie 
podarziło dogónić Francuzke i Italke przed nimi a we finiszu Ania 
była z całej tej partyje nejgibciejszo i wycióngła czeskóm 
sztafete na stopnie zwyciynzców za Szwedów i Finów.  
 Latoś Ania sztajgnie do kategorii juniorek, tóż dziyrżymy 
palce, coby sie ji też tam tak darziło. 
                                                                                                      
                  M.Milerski, dumny łojciec 
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     Odpady v naší obci 
 
 Podle zákona č. 541/2020 Sb., (zákon o odpadech) má obec nově povinnost nejméně jednou ročně 
zveřejnit způsobem umožňujícím dálkový přístup kvantifikované výsledky odpadového hospodářství obce 
včetně nákladů na provoz obecního systému a informovat občany o způsobu a rozsahu odděleného 
soustřeďování komunálního odpadu, využití a odstranění komunálního odpadu a o možnostech prevence 
a  minimalizace vzniku komunálního odpadu za rok 2022. 

 Komunální odpady, které se v obci třídí a soustřeďují samostatně, za účelem eliminovat 
množství odpadu končícího na skládce:  
 
    1) Upotřebené potravinářské oleje a tuky  
      2) Biologický odpad rostlinného původu  
    3) Papír  
    4) Sklo  
    5) Plast (včetně nápojových obalů a drobných kovů)  
    6) Kovy  
    7) Nebezpečné odpady   
    8) Objemné odpady  
    9) Směsný komunální odpad 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 Směsný komunální odpad je zbylý odpad po vytřídění, který je následně skládkován a nespadá pod 
bod I., čísla 1 až 8.  Na tento odpad jsou určené speciální nádoby typu popelnice kov pozink nebo plastové 
černé barvy, a to o objemu  110 l,  120 l,  240 l a  1100 l, dále odpadkové koše na veřejných prostranstvích 
a bikrany. Tyto nádoby jsou vyváženy dle svozového harmonogramu.     
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 Tříděné opady – papír, plasty a sklo jsou shromažďovány do 
nádob o objemu 1100 l, 1550 l a do podzemních kontejnerů, u skla 
a  plastů je prováděn sběr do 120 l pytlů. Pytle jsou sváženy dle 
svozového harmonogramu a jsou odlišené barvou. Podzemní kontejnery 
jsou vyváženy dle potřeby.  Jedlé  oleje  a tuky  je  možné   odkládat  
do  2 speciálních nádob o objemu 240 l, kovy do nádob o objemu 1550 
litrů.  
 Služby týkající se odpadového hospodářství zajišťovala pro 
obec Nýdek v r. 2022 a první dva měsíce roku 2023 společnost BM – 
servis, a.s., tj. sběr a svoz směsného komunálního odpadu, skla, papíru, 
plastu a pytlový svoz skla a plastu. Od března roku 2023 toto bude 
provádět firma SMOLO CZ, s.r.o.  Podzemní kontejnery vyvážela firma 
KLUS Radek – odpady, kontejnery.  Potravinářské  oleje mohli a mohou 
občané Nýdku odkládat na náměstí a u Nýdečanky a svoz provádí firmy 
EKO-PF spol. s r.o. Elektrozařízení je možné odevzdat paní Tomčalové vždy ve středu od 14.00 hodin za 
obecním úřadem – elektro vyváží firma ASEKOL a.s. a firma ELELKTROWIN a.s. Nakládání s nebezpečným     
a objemným odpadem bylo v roce 2022 zajišťováno svozem velkokapacitních kontejnerů firmou BM – servis, 
a.s., od března 2023 přebírá tuto činnost firma SMOLO CZ, s.r.o.  Kontejnery jsou přistavovány na určené 
místo 2x ročně. Informace o termínu a místu přistavení najdete na webových stránkách obce. Biologicky 
rozložitelný odpad, který vzniká při údržbě zahrad, občané Nýdku kompostují na vlastních pozemcích do 
přidělených kompostérů. Další biologicky rozložitelný odpad a větve lze bezplatně odevzdat do sběrného dvora 
firmy SMOLO CZ, s.r.o.  Použité oděvy a textilní materiály  se dávají do sběrných nádob firmy TextilEco a.s.  
Z hlediska obce není tento textil vykazován jako odpad. Kovy lze kromě vložení do kontejnerů rovněž odevzdat 
ve sběrnách kovových odpadů.  
 
 Pro přehlednost uvádíme v následující tabulce, jak občané Nýdku v roce 2022 vytřídili odpad:  

Obec  NÝDEK 

katalogové 

číslo název odpadu množství odpadu 

160103 Pneumatiky 2,04 

200101 Papír 22,85 

200102 Sklo 48,44 

200126 Olej a tuk 0,60 

200127 Barvy 0,86 

200139 Plasty 34,41 

200140 Kovy 185,43 

200201 Bio 1,36 

200301 Směsný KO 315,76 

200307 Objemný odpad 74,85 

 

Nebezpečný a jiný odpad 87,81 
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Obec Nýdek 
Náklady obce na obecní systém  v Kč 

Papír 156 371,28 

Sklo 264 759,11 

Plast 363 475,47 

Směsný  komunální odpad 1 347 685,40 

Objemný a nebezpečný odpad 444 488,57 

Ostatní 9 138,19 

Náklady celkem 2 585 918,02 

Příjmy obce za obecní systém v Kč 

Příjem za komunální odpad 1 136 721,59 

Příjem od EKO-KOM za vytříděný odpad–sklo, plast, papír, 
kov 400 169,06 

Příjem textil 2 420,00 

Příjem elektro (Asekol+Elekt.) 13 487,75 

Příjem celkem 1 552 798,40 

 Rozdíl   -   Ztráta 1 033 119,62 

 Plnění limitu na skládkování v roce 2022 

 Obec je povinna plnit limity, které stanoví odpadový zákon. Tento stanoví dvě sazby za 
skládkování směsného odpadu. Nižší platí pro podlimitní množství, vyšší pro nadlimitní. Obě, jak základní, 
tak zvýšená sazba  postupně  porostou. Hlavním cílem těchto limitů je  omezení produkce  směsného 
komunálního a objemného odpadu a jeho ukládání na skládku.  Limit  vychází z počtu obyvatel v dané obci    
a množství SKO a objemného odpadu vyprodukovaného každým obyvatelem. Tato hodnota se bude dále 
zpřísňovat až do roku 2030 dle následující tabulky:    

Rok 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 

limit kg/obyvatele 190 180 170 160 150 140 130 120 

Poplatek obce do limitu 500 500 500 500 600 600 700 700 

Poplatek obce nad limit 900 1000 1250 1500 1600 1700 1800 1850 

 Obce jsou tímto motivovány snižovat množství směsného odpadu směřovaného na 
skládku a naopak podporovat třídění.  
 Informujeme Vás, že díky Vašemu aktivnímu přístupu k třídění odpadů obec Nýdek splnila za rok 2022 
přísné zákonné požadavky. Pro rok 2022 byl stanoven limit 190 kg směsného odpadu na osobu a rok. To 
znamená, že jsme dosáhli na limit s nižší sazbou. Na skládku bylo vyvezeno 315,76 t směsného odpadu, limit 
pro naši obec  byl  415,15 t  (výpočet:  2185 obyvatel x 190 kg).  
Limit jsme využili z 76.01 %.  Snahou obce je nadále snižovat 
množství směsného odpadu a motivovat občany k třídění 
a  k  předcházení vzniku odpadu, aby byly i nadále plněny 
zákonné limity a nedocházelo ke zvyšování nákladů a tím 
i  poplatku za obecní systém odpadového hospodářství.  

Tímto děkujeme vám všem za aktivní přístup k třídění odpadu.  
 

Eva Kubinská, 
referent místních poplatků 
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